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Poslancům chybí 
náměstek pro rozpočet
Šéf sněmovního rozpočto-
vého výboru Václav Votava 
(ČSSD) kritizuje ministra 
financí Andreje Babiše za 
to, že nejmenoval náměst-
ka pro rozpočet. Minis-
terstvo ujišťuje, že jméno 
oznámí brzy. str. 2

Exmanažer PPF Pražák  
kupuje firmy v nesnázích
Byznysmen Karel Pražák 
hodlá rozhýbat zastydlé 
projekty včetně výstavby 
mrakodrapů v Praze na 
Chodově. str. 4

Kolem sponzora fotbalu 
ePojisteni krouží kupci
Do hry o převzetí podni-
ku ePojisteni.cz, nového 
sponzora nejvyšší fotba-
lové ligy, se pustili i velcí 
zahraniční investoři. str. 5

Británie si došlápne na 
daňové poradce a účetní 
Britské ministerstvo 
financí hodlá v případě 
prokázání daňových úniků 
pokutovat poradce a účet-
ní, kteří pomohli s převo-
dem kapitálu do daňově 
výhodnější destinace. str. 9

přečtěte si:

Speciál
leasing strojů

Krátce

Plovoucí tunely místo mostů Plné sklady 
solárních panelů
nadměrné kapacity pro 
výrobu solárních panelů 
v číně a pokles tamního 
odbytu srazí jejich ceny 
ve světě.

světová ekonomika

str. 8
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Záběry domácích mazlíčků, rady věštců, 
náboženských vůdců i kuchařů nebo nepřetržitý 
přenos provozu vlaků na pražském hlavním nádraží 
– to vše nabízejí tematicky zaměřené televize, 
kterých dnes v češtině vysílá již kolem stovky. A další 
přibývají. náklady na provoz televizních stanic se 
totiž v posledních letech výrazně snížily díky nástupu 
digitálního vysílání a internetu. téma / str. 6–7

norové 
chtějí stavět 
plovoucí podvodní 
tunely, aby urychlili 
dopravu přes své hluboké 
mořské zálivy – fjordy. 
První projekt má stát 
25 miliard dolarů.

Zahraničí

str. 10

každý má svou 
televizi
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Na cestě k marksoismu
Ministryně práce Michaela Marksová svou 
představenou politikou sociálního bydlení lidem, 
kteří ráno vstávají do práce a splácejí či bu-
dou splácet desítky let hypotéky, fakticky tvrdí: 
nestudujte, žijte nezodpovědně a mějte co nejvíce 
dětí, i když je nejste schopni zajistit. A na práci se 
vykašlete, my se o vás za peníze našich nevoličů 
postaráme! Populismus nejhlubšího zrna nejenže 
u daňových poplatníků ničí veškerou motivaci 
vytvářet hodnoty, zároveň také může dojít ke 
vzniku ghett a zvýšení kriminality.

Podle Matěje Stropnického bychom měli být 
EU vděční, protože od ní každý z nás obdržel 
průměrně 14 600 korun. Prověřil jsem pro jistotu 
svůj účet, ale žádných 14 600 korun jsem tam 
neobjevil. Možná ale došlo někde k chybě, budu 
proto rád, když to pan Stropnický prověří. A po-
žaduji jedině peníze, nechci tedy žádné perma-
nentky do Čapího hnízda. 

Odboráři zveřejnili graf minimálních mezd 
ve světě, ze kterého vychází ČR jako stát, který 
má procentuálně nejnižší minimální mzdu 
k průměrné mzdě. Odboráři však „zapomněli“ 
do grafu přidat například Švýcarsko, Švédsko 
nebo Dánsko. V těchto státech minimální mzda 
neexistuje, přitom se jedná o země, které mají 
jedny z nejvyšších průměrných mezd a patří 
mezi velmi rovnostářské. Místo faktické debaty se 
tak odboráři stávají populistickou kolonou levice. 
Velká škoda.

n O funkci se podle 
ministerstva financí 
ucházejí dva uchazeči. 
Nejvhodnějšího adepta 
určí dohoda mezi šéfem 
rezortu a státním tajem-
níkem.

Pavel Otto

V dobách, kdy byl náměstkem 
ministra financí pro veřejné 
rozpočty Eduard Janota, patřil 
tento post k nejdůležitějším ve 
státní správě. Respektovaný 
ekonom dokázal nalézat rezervy 
a vytvářet plány státních financí 
tak, aby vyhovovaly pokud 
možno všem koaličním stra-

nám. Když Janotův nástupce 
Jan Gregor v polovině loňského 
listopadu ohlásil odchod do 
Evropského účetního dvora, 
čekalo se, že šéf rezortu Andrej 
Babiš (ANO) urychleně vybere 
vhodného adepta. Dodnes však 
nikoho nejmenoval.

Babiše za to kritizuje předse-
da rozpočtového výboru Posla-
necké sněmovny Václav Votava 
(ČSSD). Parlamentní orgán se 
podle něj tento rok kvůli různým 
návrhům norem schází častěji 
i proto, že funguje jako garanční 
výbor. „Za ministerstvo chodí na 
jednání stále někdo jiný. Od října 
nás přitom čeká debata o nejdů-
ležitějším zákonu roku. Nedove-
du si představit, že by do té doby 
nebyl jmenován náměstek pro 

rozpočet,“ řekl poslanec. Kvůli 
personální situaci na minister-
stvu chce výbor Babiše grilovat, 
vyslechnout ho má poslední 
srpnový den. Ptát se ho bude i na 
to, proč odešlo prakticky celé 
vedení Celní správy.

Ministerstvo ujišťuje, že jméno 
nového náměstka pro rozpo-
čet oznámí brzy. Podle Jakuba 
Vintrlíka z tiskového oddělení se 
do výběrového řízení uzavřené-
ho na konci června přihlásili tři 
zájemci, jeden byl pro nesplnění 
podmínek vyřazen. „V současné 
době se celý proces nachází ve 
finální fázi, kdy se na základě 
dohody mezi ministrem financí 
a státním tajemníkem rozhodne 
o výběru nejvhodnějšího ucha-
zeče,“ uvedl Vintrlík.

Do jmenování nového náměst-
ka byl vedením sekce veřejných 
rozpočtů pověřen Pavel Kouřil, 
který se touto problematikou 
zabývá přes třicet let. Do odcho-
du Gregora byl jeho zástupcem, 
zároveň řídil jeden z odborů 
financování kapitol státního 
rozpočtu.

Klíčovou postavou pro sesta-
vování plánu státních financí je 
však ředitel odboru pro státní 
rozpočet Karel Tyll, který v minu-
lé dekádě působil jako pravá ruka 
Janoty. Jeho nevýhodou údajně je, 
že není mediálně zdatný.

Poslancům chybí Babišův 
náměstek pro rozpočet

Protagonisté dne

Zdeněk kaBátek

ředitel vzp

karel Pražák

majitel kaprainu

radim jančura

podnikatel v dopravě

Všeobecná zdravotní pojišťovna 
zažívá po krizi v roce 2013 tučná 
léta a úspěšně plní svůj rezervní 
fond a splácí státní půjčku.

str. 3

Jeho skupina Kaprain převzala 
projekt výstavby mrakodrapů na 
pražském Chodově. V plánu má 
i další developerské aktivity.

str. 4

Má důvod ke spokojenosti. Jeho 
Student Agency meziročně vzrostly 
tržby o 23 procent. RegioJet přidal 
37 procent a byl prvně v zisku.

str. 4

Zápisník  
Arsena Lazareviče

Nevelký zájem o funkci klíčového náměstka ministra financí pro veřejné 
rozpočty je podle všeho daný tím, že Andrej Babiš řídí úřad příliš autoritativně. 
Jako prvního odvolal loni v květnu náměstka pro mezinárodní vztahy 
Martina Prose dosazeného ČSSD. O měsíc později po roztržce s tehdejší 
místopředsedkyní ANO Radmilou Kleslovou odešel první náměstek pro 
finanční řízení a audit Lukáš Wagenknecht. K prosinci pak rezignovala 
náměstkyně pro daně a EET Simona Hornochová. Rozhodnutí zdůvodnila 
atmosférou, která panuje na ministerstvu. Wagenknechta i Hornochovou si 
přitom Babiš sám přivedl.

na horký post 
se moc lidí nehrne

cestu věstonické venuše z Moravského zemského muzea v Brně do areálu firmy Fei provázela přísná 
bezpečnostní opatření. V doprovodu po zuby ozbrojeného policejního týmu přinesl Martin Oliva, vedoucí Ústa-
vu Anthropos, pravěkou sošku na laboratorní expertizu, která má přinést další informace o tomto nejznáměj-
ším českém archeologickém nálezu.

Venuše pOd dOhledeM
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n Do konce roku by 
měla největší zdravot-
ní pojišťovna splatit 
státní půjčku a dál 
posílit rezervy.

Adéla Čabanová

Povinný rezervní fond 
Všeobecné zdravotní 
pojišťovny (VZP), který byl 
ještě na začátku loňského 
roku prakticky prázdný, se 
plní. V červenci do něj VZP 
poslala po sedmi měsících 
další významnou částku, a to 
345 milionů korun. Peníze 
vzala z balíku, který má 
jinak určený na vlastní chod. 
Celkově tak má pojišťov-
na v rezervě 1,55 miliardy 
korun. 

Podle pojistného plánu má 
letos rezervní fond ještě na-
růst. „Zbývajících 159 milionů 
korun bude převedeno do 
konce roku,“ potvrzuje Vlasti-
mil Sršeň z tiskového odboru 

VZP. Tuto částku má pojiš-
ťovna vzít z přebytků balíku 
peněz na zdravotní péči.

Ani tak ovšem pojišťov-
na ještě nenaplní rezervní 
fond do takové výše, jakou jí 
ukládá zákon. Podle toho by 
měl mít 1,5 procenta ročních 
výdajů na péči, tedy asi 
2,3 miliardy korun.

VZP neposílala peníze 
na rezervní fond pět let 
kvůli tomu, že výdaje na péči 

rostly rychleji než příjmy 
z pojistného. Krize dolehla 
na zdravotnictví nejvíce 
v roce 2013. Vláda pak na 
žádost tehdejšího ministra 
zdravotnictví Martina Hol-
cáta zvýšila platby státu do 
zdravotnictví a VZP poskytla 
státní půjčku 1,7 miliardy ko-
run. „Poslední splátka bude 
uhrazena do konce září 2016. 
Tím bude státní výpomoc 
splacena,“ uvádí Sršeň.

tučná léta. vZP ukládá 
stamiliony do rezerv

www.e15.cz | 3 |

Vláda bude jednat 
o podpoře
Kabinet Bohuslava Sobotky 
(ČSSD) příští středu posou-
dí návrh na prodloužení 
podpory v nezaměstnanosti 
lidem nad 50 let o měsíc. 
Pokud novela zákona o za-
městnanosti získá podporu 
zákonodárců, budou ne-
zaměstnaní od 50 do 55 let 
pobírat podporu devět 
měsíců a lidé bez práce nad 
55 let rok. /čtk/

Exšéf Sazky Hušák chce 
do Senátu
Bývalý šéf Sazky Aleš Hušák 
časopisu Reflex potvrdil, 
že bude kandidovat za 
Nezávislé do Senátu v Praze 
6, kde žije. Svůj program, 
který má být podle jeho slov 
„mixem mezinárodních, 

českých i pražských 
problémů“, zveřejnil na 
webu. /red/ náZory str. 12 

Cyklistiku s jedním 
pivem podporuje Senát

Senátní výbor pro územní 
rozvoj a veřejnou správu 
doporučil Senátu schválit 
návrh, který má umožnit, 
aby cyklisté nebyli 
pokutováni za jízdu po vypití 
několika skleniček vína nebo 
piva. Podle návrhu by mohli 
mít v krvi až 0,8 promile 
alkoholu. /čtk/

Krátce

Mohla by to být obdoba zná-
mého cenového srovnání 
Big Mac Index. Německá te-
levize MDR porovnala ceny 
aspirinu v centru patnácti 
evropských metropolí. Ač se 
známý lék vyrábí v Němec-
ku, zařadil se Berlín mezi 
nejdražší destinace. V praž-
ských lékárnách je naopak 
poměrně lacino.

Pokud bychom nepočítali 
Atény, kde je cena ovlivněna 
dlouhodobou krizí, jsou 
nejlevnějšími destinacemi 
pro nákup aspirinu metro-
pole bývalého Českosloven-
ska. V Bratislavě se podle 
průzkumu televizní stanice 

MDR za jednu tabletku platí 
19 eurocentů, v Praze v pře-
počtu 20 eurocentů. 

Naopak v Oslu museli 
vydat o 80 procent více než 
v Praze, za tabletku 36 euro-
centů, a například v Ber-
líně to bylo 32 eurocentů, 
tedy o 60 procent více. Na 
průzkum televize MDR 
upozornil v Česku server 
Apatykář. 

„Aspirin index“ je vytvo-
řený podle nákupu v lékárně 
v centru každé metropole. 
Vždy se jednalo o krabič-
ku aspirinu v síle 500 mg 
účinné látky, v balení dvaceti 
tabletek. /ač/ více e15.cz

aspirin je v Praze jeden 
z nejlevnějších v evropě

K zásadním změnám tarifů 
elektřiny by nemělo dojít dří-
ve, než bude mít 30 procent 
odběratelů s nízkým napětím 
vlastní zdroj, uvedla včera 
Alena Vitásková, předsedky-
ně Energetického regulační-
ho úřadu (ERÚ). 

Zatím tomu tak je jen u půl 
procenta takových odběrate-
lů. Změny by podle Vitáskové 
nyní přenesly tíhu nákladů 
na domácnosti. Nová tarifní 
struktura měla podle původ-
ních představ platit od příští-
ho roku, už v březnu Vitásko-
vá uvedla, že její spuštění by 
se mělo odložit o dva roky.

K zavedení nového systé-
mu tarifů Vitásková uvedla 
také další dvě podmínky. 
Nezaváděla by ho předtím, 
než s ním budou zkušenosti 
ze dvou třetin zemí EU a než 
budou v Česku zavedeny 
takzvané chytré sítě, které 
umožňují optimalizovat 
využívání energie.

Původně navržená tarifní 
struktura zohledňovala 
velikost jističe. ERÚ ale 
už v dubnu navrhl, aby se 
plánované nové tarify podle 
velikosti jističe nepočíta-
ly, protože by to přeneslo 
náklady zejména na malé 
odběratele. „Pokud by nová 
tarifní struktura byla zave-
dena bez dalších úprav, došlo 
by k podstatné redistribuci 
nákladů směrem k běžným 
domácnostem, hrozila by 

energetická chudoba,“ uved-
la Vitásková.

Vitásková se dnes k ta-
rifům vyjádřila poté, co 
jejich plánované změny 
ERÚ prezentoval lidem na 
32 besedách a shromáždil 
k chystanému systému víc 
než 16 tisíc podnětů. 

Plánované změny tarifní 
struktury se týkají výhradně 
tzv. regulovaných cen, které 
právě ERÚ každoročně sta-
novuje. /čtk/

vitásková nechce nyní 
měnit tarify elektřiny

Energetický regulační úřad (ERÚ) vypíše podporu pro většinu 
obnovitelných zdrojů energie (OZE) v Česku pro příští rok pouze 
v případě, že budou mít schválení Evropské komise, takzvanou 
notifikaci. Cenové rozhodnutí úřad plánuje vydat do konce září. Úřad 
odmítal rozhodnutí řadu měsíců vydat i loni, nakonec tak učinil až po 
nařízení vlády v závěru roku. Podle informací z ministerstva průmyslu 
by notifikační rozhodnutí pro zdroje uvedené do provozu od 1. ledna 
2016 měla být vydána nejpozději do konce srpna. Notifikační 
rozhodnutí pro tzv. staré OZE pak nejpozději do konce září. 

Podpora obnovitelným zdrojům 
nebude bez schválení eu

lék Za huBičku. Cena aspirinu je ve srovnání s většinou 
evropy v Česku jedna z nejnižších.

Fo
to

 č
tk

Rezervní fond VZp (v milionech korun)

 pramen mzcr.cz
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http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/aspirin-index-v-berline-je-znamy-lek-o-60-procent-drazsi-nez-v-praze-1315006
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n Někde sám, jinde 
spolu s hráči typu 
skupiny Penta hodlá 
byznysmen Karel Pra-
žák rozhýbat zastydlé 
projekty. Mimo jiné 
projekt mrakodrapů 
v Praze na Chodově. 

Daniel Novák

Karel Pražák, finančník 
a někdejší blízký spolupra-
covník nejbohatšího Čecha 
Petra Kellnera, spustil 
ostrou fázi budování vlastní 
skupiny Kaprain. V posled-
ních měsících zvládl převzít 
projekt mrakodrapů v Praze 
na Chodově, kancelářské 
budovy na Vítězném náměs-
tí nebo obchodní centrum 
Mercury v Českých Budějovi-
cích. Zálusk má i na byznys 
v průmyslu a médiích. 

„Z uplynulých dvaceti let 
mám bohaté zkušenosti s re-
strukturalizacemi distresso-
vaných aktiv, takže pokud se 
tímto směrem objeví mož-
nost úspěšné akvizice, rád 
ji posoudím bez ohledu na 
to, jestli se jedná o sportovní 
komplex, obchodní centrum 
nebo třeba IT firmu,“ řekl 
deníku E15 byznysmen. 

Exmanažer PPF Pražák  
skupuje podniky v nesnázích

Za distressová aktiva se 
označují podniky, které mají 
nějaký problém. S financová-
ním, rozhádanými akcionáři 

nebo například se schvále-
ním ze strany úřadů. Posled-
ního zmíněného typu byly 
právě velké realitní projekty, 

které Pražák převzal od Kell-
nerovy skupiny PPF. Té se 
záměr na výstavbu kancelář-
ských staveb na „Kulaťáku“ 

Pražákovo oko. Takto by měl po dokončení vypadat projekt mrakodrapů Prague Eye Tower 
na Chodově, který byznysmen Pražák převzal od Kellnerovy skupiny PPF.
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i na Chodově nedařilo roky 
protlačit přes úřady. 

Právě z nemovitostí si Pra-
žák udělal jednu z hlavních 
oblastí zájmu. V případě pro-
jektu na Vítězném náměstí 
již oznámil vznik společného 
podniku s investiční skupi-
nou Penta. „Co se týče realit 
a developerských projektů, 
mám v současné době téměř 
dvacet položek v různých 
stadiích jednání,“ dodal. 
Podobný postup nevylučuje 
ani u projektů výškových 
budov Prague Eye Towers 
v Praze 11. 

Podnikatel však brousí 
i v médiích. Úřad pro ochra-
nu hospodářské soutěže 
minulý týden oznámil, že 
povoluje vlastnické změny 
v kabelové televizi Nej TV ve 
prospěch skupiny Kaprain. 
V tomto případě se však 
Pražák zdržel komentáře 
do doby, než budou jednání 
a dohody uzavřena.   

Jádro Pražákovy skupi-
ny představuje společnost 
AB–Credit. Podnik obchodu-
jící ve velkém s pohledávka-
mi získal podnikatel rovněž 
od skupiny PPF. Pražákovy 
zájmy bývají také spojovány 
s vlastnictvím stadionu Eden 
pražského fotbalového klubu 
Slavia.  více E15.cz

Podnikatel Radim Jančura 
má důvod ke spokojenosti. 
Jeho společnosti Student 
Agency loni vzrostly tržby 
meziročně o 23 procent na 
2,88 miliardy korun. 

Ještě prudčeji rostly tržby 
podnikatelova železniční-
ho dopravce RegioJet, a to 
o 37 procent na 719 milionů 
korun. RegioJet tak poprvé 
od zahájení provozu v roce 
2011 skončil v zisku. 

Obě Jančurovy společnos-
ti těžily především z oži-
vení českého hospodářství  

a většího zájmu o cestování 
a cestovní služby.

Z hlediska tržeb Student 
Agency zůstává klíčová 
autobusová doprava, která 
vzrostla na dvě miliardy 
korun. Autobusy začaly 
v loňském roce obsluhovat 
také Polsko, stejně jako 
vnitrostátní linky v Němec-
ku. Dopravce rovněž otevřel 
některá nová mezinárodní 
či vnitrostátní spojení na 
Slovensku a na nejvytíže-
nějších trasách přidává 
spoje. /čtk/  více E15.cz

Jančurův regioJet 
poprvé vydělal 

n Noční vlak do Kolí-
na nad Rýnem bude 
zrušen.

Jan Šindelář

České dráhy se snaží vyrov-
nat se situací v Německu 
poté, co se Deutsche Bahn 
rozhodla od prosince defi-
nitivně zrušit noční vlaky. 
Konkrétně se hrálo o osud 
dvou nočních spojů, které 
ČD letos provozují společně 
s Němci. Výsledek příznivce 
spacích vlaků uspokojí jen 
napůl. 

České dráhy zachovají 
spoj v podobě přímých 
vagonů z Prahy do Curychu. 
Dohodly se totiž s rakouský-
mi a švýcarskými drahami 
na jeho přesměrování přes 
Linec. V posledních letech 
vlak jezdil severní cestou 
přes Drážďany. 

„České dráhy jsou již 
dohodnuté na provozu mezi-
státních vlaků Praha–Linec 
s ÖBB, stejně jako jsou 
dohodnuté s ÖBB a SBB na 
provozu přímých vozů v tra-
se Praha–Linec–Curych,“ 
potvrdil mluvčí drah Petr 
Šťáhlavský. Naopak noční 

vlaky z Prahy do Kolína nad 
Rýnem dráhy po letech zkra-
cování v prosinci definitivně 
zruší. Lehátkové vlaky do 
Berlína zůstanou zachovány, 
neboť je ČD zajišťují společ-
ně s Maďary.

Potíže ovšem může mít 
národní dopravce se zmí-
něnými expresy z Prahy do 
Lince, ke kterým mají být 
připojeny vagony do Cury-
chu. Proti zavedení expresů 
brojí soukromí dopravci. 
Podle mluvčího RegioJetu 
Aleše Ondrůje stát přímou 
objednávkou u ČD porušuje 
zákon. 

ČD odkloní spoj do Curychu

http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/projekt-mrakodrapu-na-chodove-koupil-exmanazer-ppf-karel-prazak-1315031
http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/student-agency-loni-vyskocily-trzby-o-petinu-regiojet-byl-poprve-v-zisku-1314926


n Zpráva, že nejvyšší 
fotbalová soutěž se 
bude nejméně dva 
roky jmenovat ePojis-
teni.cz liga, vzbudila 
rozruch. Ten pokra-
čuje. Kolem hlavního 
sponzora fotbalistů 
totiž krouží kupci. 

Daniel Novák

Do hry o převzetí vrcholné-
ho fotbalového sponzora se 
podle neoficiálních informa-
cí pustili i velcí zahraniční 
hráči. „Exitové strategie 
máme otevřené, a když se 
objeví nějaká zajímavá al-
ternativa, tak ji zvažujeme,“ 
sdělil Dušan Šenkypl, šéf 
a jeden z hlavních akcionářů 
firmy NetBrokers Holding, 
která ePojisteni.cz vlastní. 

Kromě on-line prodejce 
pojistek spadá pod holding 
například i srovnávač tele-

komunikačních a energetic-
kých tarifů Tarifomat. Skupi-
na se chlubí, že její služby 
využívají více než tři miliony 
uživatelů. Firma také expan-
dovala na Slovensko. Celý 
NetBrokers Holding loni při 
tržbách 446 milionů 
korun vytvořil 
zisk 120 milionů, 
což odpovídá 
ziskové marži 
27 procent. 

 „Ta firma je 
raketa,“ zhod-
notil výkon 
skupiny jeden 
z investičních 
poradců, který si 
přál zůstat v anony-
mitě. Nasypání peněz do 
fotbalu podle něj provozní 
zisk a možná i celé ohod-
nocení firmy spíše srazí. 
„Dlouhodobě by to ale mělo 
výrazně zvednout známost 
značky, a tím i tržby, což se 
časem projeví tak, že se vrátí 
i marže,“ dodal. Současně to 

ale znamená, že pro majitele 
není nejvhodnější doba na 
prodej firmy. 

Ve hře však může být i pro-
dej její části. Kromě Šen-
kypla je podílníkem skupiny 
také internetový a mediální 

podnikatel Jan Barta. 
Další dva akcioná-

ři holdingu jsou 
David Holý 
a investiční 
firma Spread 
Capital. 

Právě 
menšinový 

podíl této 
společnosti by 

podle informací 
z trhu mohl umožnit 

vstup nového investora. 
Ve Spread Capital se mimo 
jiné angažuje Ondřej Fryc, 
zakladatel a donedávna 
šéf internetového obchodu 
Mall.cz. „Bez komentáře,“ 
reagoval Fryc na dotaz, 
s kým Spread Capital jedná. 
 více E15.cz
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Průměrná nabídková cena 
nových bytů v Praze v květ-
nu a červnu vystoupala 
na 75 600 korun za metr 
čtvereční, meziročně  
o 11,2 procenta více. V po-
rovnání s průměrem před-
chozích dvou měsíců cena 
vzrostla o 2,8 procenta. Na 
konci června bylo v metro-
poli k prodeji 4713 volných 
nových bytů, meziročně 
zhruba o třetinu méně. 
Vyplývá to z nejnovějších 
údajů poradenské společ-
nosti Deloitte. 

„Oproti průměru roku 
2014 nabídkové ceny 
vzrostly dokonce o 16 pro-
cent. V květnu a červnu se 
zvýšil také počet prodaných 
bytových jednotek, oproti 
předešlým dvěma měsícům 
o pět procent,“ uvedl ředitel 
oddělení nemovitostí Deloi-
te Miroslav Linhart. 

Celkově si Pražané před 
prázdninami pořídili nové 
byty téměř za 6,5 miliardy 
korun. Nejdráže se prodáva-
ly v Praze 2, kde průměrná 
cena za metr čtvereční 
dosáhla 139 200 korun. 
Nejlevnější byla Praha 9 

Ceny nových 
bytů v Praze  
dál rostou 

NetBrokers  
Holding loni utržil  
446 milionů korun  

a vytvořil zisk  
120 milionů. To odpovídá 

ziskové marži

27 %.
o

Průměrná úroková sazba 
hypoték v červenci nepa- 
trně stoupla na 1,88 pro-
centa, čímž přerušila sérii 
pěti poklesů po sobě. 
Na historickém minimu 
v červnu činila 1,87 procenta, 
vyplývá z údajů Fincentra 
Hypoindexu. Index sleduje 
od roku 2003 průměrnou 
úrokovou sazbu hypoték 
v Česku bez ohledu na 
dobu fixace. Během prvního 
prázdninového měsíce si 
sjednalo hypoteční úvěr  
7615 lidí, což je po lednu 
druhý nejnižší letošní počet. 

vývoj hypoteční  
sazby se obrací

kolem sponzora fotbalu 
ePojisteni.cz krouží kupci

mzDy za ČErvEnEC svým 770 zaměstnancům nevyplatila strojírenská firma Kovosvit MAS ze 
Sezimova Ústí, protože má zablokované účty. Podnik dluží bankám a dodavatelům 700 milionů 
korun, uvedl její ředitel Blahoslav Fajmon. Odborářům ve firmě oznámil, že odjíždí do Prahy jednat 
o odblokování účtů a že výplatu zaměstnanci dostanou do několika dnů.  více E15.cz
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Komárek a Šmejc  
spojili své loterijní síly 
Skupiny KKCG a Emma 
Capital založily společnou 
loterijní firmu Sazka Group, 
do níž vložily svá loterijní 
aktiva. KKCG Karla Komár-
ka má v podniku podniku 
75 procent, Emma Jiřího 
Šmejce čtvrtinu. O řízení se 
podělí týmž dílem. Sazka 
Group kromě sta procent 
v Sazce vlastní podíly v nej-
větší řecké herní společnos-
ti Opap, italském Lottoita-
lia či v rakouských Casinos 
Austria a Österreichische 
Lotterien.  více E15.cz

Ryanair bude od jara 
létat z Prahy na Sicílii 
Pravidelnou leteckou 
linku z Prahy do sicilské-

ho města Trapani začnou 
od 28. března provozovat 
nízkonákladové aerolinie 
Ryanair. Z Česka na západ 
Sicílie zamíří dvakrát týd-
ně. V období od dubna do 
května bude cena letenek 
začínat na 859 korunách. 
 více E15.cz

Pražský StartupYard 
vybere nové start-upy 
Začínající firmy v startupo-
vém akcelerátoru Startup-
Yard, který sídlí v Praze, 
získaly letos investice ve 
výši 81 milionů korun. 
Akcelerátor, kvůli vysoké 
poptávce ze strany investo-
rů, otevírá druhé kolo, 
ve kterém bude vybírat 
nové mezinárodní start- 
-upy, které se zapojí do jeho 
programu. /čtk/

Krátce

s průměrnými 59 100 koru-
nami za metr čtvereční. 

Nových projektů na 
pražském rezidenčním 
trhu ubývá. Zatímco loni 
v květnu a červnu v metro-
poli přibylo ve 31 projektech 
1555 bytů, letos ve stejném 
období už jen devatenáct 
projektů s 1058 jednotkami.
/čtk/ více E15.cz

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/kovosvit-ma-potize-s-hospodarenim-temer-800-zamestnancu-nedostalo-vyplaty-1314942
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/komarek-se-smejcem-dokoncili-spojeni-v-loteriich-chteji-dal-nakupovat-1315078
http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/ryanair-zacne-od-jara-letat-z-prahy-na-sicilii-1315049
http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/ceny-novych-bytu-v-praze-dal-rostou-metr-ctverecni-stoji-uz-75-tisic-1314959


Průkopníky tematických 
kanálů v tuzemsku byly 
s nástupem zemského digi-
tálního vysílání celoplošné 
Česká televize, Nova a Pri-
ma ve druhé půli minulého 
desetiletí. Postupně ale 
k filmovým či sportovním 
kanálům přibývaly i mnohem 
menší, skromnější a čím dál 
neobvyklejší projekty dalších 
provozovatelů. 

Podle analytika ČT a dříve 
Novy Milana Krumla je to 
logický vývoj známý ze zahra-
ničních trhů, na nichž část tu-
zemských provozovatelů našla 
vzory. „V posledních letech se 
náklady na provozování tele-
vizní stanice výrazně snížily. 
Není problém s frekvencemi 
jak v kabelech, tak na sateli-
tech. A s postupující fragmen-
tací publika roste i šance, že 
se chytí nějaká specializovaná 
stanice,“ míní Kruml.

I do budoucna by měl počet 
podobných menších stanic 
růst, byť ne všechny se udrží. 
Situaci nahrává i to, že výdaje 
na televizní reklamu opět ros-
tou. Firmy za ni utratí zhruba 
osm miliard čistého ročně, 
z toho zhruba dvě pětiny mo-
hou jít na tematické televize. 
Nejvíce si se svými menšími 
programy ukrojí největší 
hráči ČT, Nova a Prima. Na 
další televize, jako je napří-

klad Šlágr TV, zbývají desítky 
milionů i méně. „Vznik dal-
ších ambiciózních projektů 
můžeme čekat v nejbližších 
měsících,“ podotkl Kruml. 
Novou zpravodajskou stanici 
Z24 chce například spustit 
společnost CE Media, která již 
do zemského digitálního vy-
sílání zejména v Praze vyslala 
stanici o vaření Mňam TV 
a televizi zaměřenou na do-
mácí mazlíčky Mňau TV. Obě 
do nabídky zařadil i největší 
tuzemský kabelový operá-
tor UPC, podle něhož zájem 
o menší a neobvyklé stanice 
stoupá nejméně deset let. 

K dalším novým stanicím 
v síti UPC patří gastronomic-
ký Food Network či filmový 
AMC HD. Nejvíce nových 
stanic patří do oblasti sportu, 
filmu, hudby, gastronomie, 
přírodopisných a dokumen-
tárních kanálů či dětských 
stanic. „V nadcházejícím 
období připravujeme zařazení 
vícera nových stanic, jejich 
jména ale zatím nemůžeme 
prozradit,“ uvedl mluvčí UPC 
Jaroslav Kolár.

Zdrojem inspirace bývají 
zahraniční internetové 
projekty. Například program, 

který nabízí jen oheň v krbu, 
stanice s pořady pro psy či 
několikahodinové přenosy 
pletení svetru. Někde v těchto 
vodách lovili tvůrci tuzemské 
internetové stanice Slow TV, 
která nabídla či nabízí hníz-
dění sýkorek v jejich budce 
či cestu lodí vezoucí šrot 
z Mělníka do Hamburku.

Podle spolutvůrce projektu 
z agentury Taktiq Ivana 
Sobičky vznikla tuzemská 
Slow TV z projektů, které 
firma v předchozích letech 
uskutečnila ve spolupráci 
s populárně-vědeckým spol-
kem Žádná věda a společ-
ností Axis Communications, 
největším světovým výrob-
cem dohledových kamer. 
„Nápad samozřejmě není od 
nás, inspiroval nás hlavně 
úspěch norské slow tv. Na 
začátku jsme se tak osobně 
setkali s jejím duchovním 
otcem Thomasem Hellumem 
a získali od něj užitečné 
podněty,“ uvedl Sobička k po-
čátkům projektu vysílaného 
na videoportálu Playtvak.cz. 
Projektu podle Sobičky po 
roce provozu roste sledova-
nost, která dosahuje 1,5 mi-
lionu zhlédnutí měsíčně. 

| 6 | téma TRH NEOBVYKLÝCH TELEVIZI PRUDCE ROSTE

n Zvířecí televize Mňau TV, televize 
věnovaná odkazu Mistra Jana 
Husa HusTéVé, stanice produkující 
jen pořady o věštění Ezo TV či 
nepřetržité přenosy typu Slow TV či 
„prezidentská“ OVTV zprovozněná 
mluvčím Miloše Zemana Jiřím 
Ovčáčkem. Nástup digitálního 
zemského vysílání, a zejména 
internetu spustil lavinu nových 
malých, tematických až neobvyklých 
stanic honosících se označením 
„televize“. A bude jich přibývat.

V Česku se daří okrajovým  
až obskurním televizím

Noe tV. Průkopník tematické náboženské televize vysílající od 
roku 2006. Nezisková „Televize dobrých zpráv“ žije téměř výhrad-
ně z dobrovolných příspěvků.

Horor Film. Stanice vysílající výhradně horory, a to pouze 
v nočním čase.

mňau tV. Stanice zaměřená na chovatele domácích mazlíčků, 
zhruba pětinu programu tvoří amatérská domácí videa.
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Vasilová: „Krbové“ televize patří 
do placené nabídky a na internet

 Čím je způsoben nárůst 
tematických stanic?
Souvisí to s několika trendy 
na trhu. Přibyly celoplošně 
šířené tematické televize, 
jejichž nárůst je dán velkým 
podílem příjmu signálu přes 
zemské digitální vysílání 
DVB-T a relativně jednodu-
chým procesem spuštění 
nové volně šiřitelné televize. 
Přibývají i televize šířené 
přes kabelové, satelitní a in-
ternetové sítě, což souvisí se 
strategií nadnárodních spo-
lečností přinášet svůj obsah 
na vícero trzích a snahou 
operátorů přinést divákům 
co největší počet televizí, 

často i s mnohými dodateč-
nými službami.

 Budou tyto televize ješ-
tě přibývat, nebo už je trh 
dostatečně saturován?
O zaplnění trhu se mluvilo 
již před třemi lety, a nabíd-
ka stanic přesto vzrostla. 
Nabídka tak může ještě 
stoupat, i když už poma-
lejším tempem. Těmi, kdo 
nakonec rozhodují o úspěš-
nosti stanice, jsou diváci 
a jejich ochota platit za 
obsah. Obecně si zákazníci 
s růstem ekonomiky dovolí 
i více utrácet za TV služby. 
Velký podíl na růstu počtu 

stanic ale mají i operátoři, 
kteří zlepšují služby typu 
nahrávání pořadů, mož-
nost zpětného přehrání či 
video na vyžádání. Dalšímu 
růstu pomůže i plánovaný 

přechod na modernější 
formát zemského digitální-
ho vysílání DVB-T2, který 
umožní efektivnější využití 
spektra, a tedy šíření více 
stanic vzduchem.

 V zahraničí existují i ta-
kové zvláštnosti, jako jsou 
televizní stanice vysílající 
pouze oheň v krbu či různé 
náboženské stanice. Dorazí 
podobné zvláštnosti i do 
Česka?
„Krbové“ televize už na 
českém internetu fungují, 
jako například Slow TV. 
Tento typ televize si umíme 
v českých podmínkách 
představit u placených 
služeb ze strany televizí 
nebo internetových pro-
vozovatelů. Své místo na 
trhu si určitě najdou. Diváci 
se stále více snaží vybírat 
obsah, žánr a to, co je zajímá 
a baví. Tematické televize 
jim to nabízejí.

Tematických stanic v češtině bylo před třemi 
lety přes devadesát, teď jich vysílá stovka. 
Jejich počet dál poroste, i když zřejmě pomale-
ji než dosud, předpokládá Michaela Vasilová, 
šéfka společnosti Atmedia, která na reklam-
ním trhu zastupuje přes dvě desítky z nich. 

HustéVé. 
Internetová 
náboženská 
televize 
připravovaná 
zejména pro 
mladší věřící 
plzeňskou 
diecézí Církve 
českosloven-
ské husitské.

slow tV. Nabídla 
či nabízí nepře-
tržitý pohled na 
provoz vlaků na 
pražském hlavním 
nádraží či Prahu 
z jedné tramvaje. 
Počet zhlédnutí se 
pohybuje od tisíců 
až po rekordních 
téměř sedm 
milionů v případě 
sledování letadel 
na pražském 
letišti.

ezo tV. 
Společnost 
vyrábějící 
téměř výhrad-
ně pořady 
o věštění pro 
další stanice, 
například 
v minulosti pro 
Barrandov TV.

Šlágr tV. Sta-
nice prezentuje 
českou takzvaně 
lidovější a mno-
hými odborníky 
opovrhovanou 
hudbu typu Evy 
a Vaška či dechov-
ky, která běžně 
není slyšet ve 
veřejnoprávních či 
velkých komer-
čních rádiích.

Dušan  
Kütner

Stranu připravil

Neobvyklé stanice v Česku
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n Nadměrné kapacity 
pro výrobu solárních 
panelů v Číně a pokles 
tamního odbytu srazí 
ceny panelů ve světě. 

Jan Stuchlík

Po oceli zamává Čína 
s dalším světovým trhem, 
tentokrát se solárními 
panely. Čínští výrobci kvůli 
zpožďování tamních velkých 
projektů a omezení podpory 
přišli letos o citelnou část od-
bytu. Ve skladech však mají 
z minula množství panelů, 
které by mohli v příštích 
měsících vrhnout na trh. „Dá 
se očekávat, že tlak na pokles 
cen modulů může být značný 
a celosvětově mohou ceny 
spadnout až o deset procent. 
Při výprodejích čínských 
skladů by se náklady mohly 
snadno dostat ke 40 euro-
centům za instalovaný watt,“ 
říká Marek Farský, výkonný 
ředitel společnosti Photon 
Energy Technology, která 
patří do skupiny Photon 
Energy.

Před zhroucením cen 
a nadměrnými výrobními 
kapacitami v Číně varo-
val letos v létě také Frank 

Asbeck, šéf německé firmy 
Solar World, která je jediným 
velkým evropským výrob-
cem panelů.

Čínský stát totiž nenechá 
své výrobce zkrachovat. Ti, 
kteří už v minulosti zbankro-
tovali, jako někdejší světová 
jednička Yingli, chrlí 
panely dál. Pada-
jící ceny panelů 
potvrzuje také 
Zdeněk So-
botka, jehož 
Solek Group 
staví solární 
elektrárny 
v Chile. 

„Na začát-
ku roku jsme 
kupovali panely 
za 47 centů za watt, teď 
máme nabídky za 40 centů. 
Signály dalšího poklesu už 
ale mohou být v cenách za-
počítané,“ říká český solární 
podnikatel. 
Paradoxně Evropa, která 
byla dlouho světovým lídrem 
ve vývoji a výstavbě fotovol-
taických elektráren, z očeká-
vaného cenového poklesu nic 
mít nebude. Evropští výrobci 
si vymohli ochranu před do-
vozem příliš levných panelů 
z Číny. Od letoška v Evropské 
unii platí, že panely z Číny 
lze dovézt minimálně za 

cenu 56 eurocentů za watt. 
Ve výsledku by se proto 
mohly evropské elektrárny 
stavět až o polovinu dráž, 
než se stavějí jinde ve světě. 
To prodraží i účet za podpo-
ru, kterou v cenách elektřiny 
hradí solárům spotřebitelé 

elektřiny.
Čínské panely 
z výprodeje by se 

do Evropy na-
konec dostat 
mohly kvůli 
obcházení 
antidumpin-

gové ochrany. 
Už v minulosti 

Číňané panely 
vyváželi přes 

Tchaj-wan nebo Ma-
lajsii, kde jen deklarovali, 

že panely vyrobili v těchto 
zemích. EU proto ochra-
nu rozšířila i na tyto dva 
státy. Teď by mohli panely 
vyvážet stejným způsobem 
třeba přes Vietnam nebo 
Indii. „Pokud by tento vývoz 
přesáhl určitou mez, mohla 
by Evropská komise omezit 
i dovoz panelů z Indie. Od in-
dických výrobců nyní panely 
také nakupujeme. Případný 
antidumping by nás proto 
poškodil,“ dodává Farský 
z Photon Energy Technolo-
gy. Experti na trh s panely 

odhadují, že příštích několik 
čtvrtletí bude krušných ne-
jen pro čínské výrobce dru-
hé a třetí kategorie, ale také 
pro světovou špičku. I v ní 
ale devět z deseti nejvyšších 
míst obsazují čínští výrobci. 
Nižší ceny je připraví o už 
tak malou marži. Menší 
využití výrobních kapacit 
jim navíc zvýší náklady. 
Řada z velkých producentů 
tak bude na výrobě panelů 
prodělávat.

solární panely zlevňují, 
Čína rozprodává sklady

Cisco hodlá propustit 14 tisíc lidí 

Až 20 procent pracovní síly, tedy přibližně 14 tisíc za-
městnanců, hodlá propustit technologická společnost 
Cisco Systems. Zrušení pracovních míst by představovalo 
nejrozsáhlejší propouštění ve 32leté historii podniku. 

Spojení Deutsche Börse a londýnské burzy nic nebrání 

Německá burzovní skupina Deutsche Börse získala pro plá-
novanou fúzi s Londýnskou akciovou burzou (LSE) souhlas 
držitelů 89,04 procenta svých akcií. Deutsche Börse to dnes 
sdělila po spočítání počtu akcií přihlášených do pátečního 
konečného termínu. Oba podniky se na transakci v hodnotě 
asi 29 miliard dolarů dohodly letos v březnu. 

Ruský soud zamítl odvolání Googlu proti pokutě

Pokuta za porušování antimonopolních pravidel na trhu 
s mobilními telefony a tablety ve výši 438 milionů rublů 
(164 milionů Kč) platí. Ruský soud totiž včera zamítl odvo-
lání americké internetové společnosti Google. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,289

Čína 1 3,616

Dánsko 1 3,632

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,615

Japonsko 100 23,809

Kanada 1 18,608

Maďarsko 100 8,700

Norsko 1 2,911

Polsko 1 6,294

Rusko 100 37,454

Švédsko 1 2,846

Švýcarsko 1 24,883

Turecko 1 8,173

USA 1 23,973

Velká Británie 1 31,195

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 17. 8. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 57,60 1,05

ČEZ 438,00 -0,68

Erste Bank 655,90 -0,49

Fortuna 92,55 0,54

Kofola 421,50 0,00

KB 822,00 -2,14

Moneta 75,60 0,13

O2 CR 231,40 -1,53

Pegas 795,00 0,20

Philip Mor. ČR 12 920,00 -0,57

TMR 664,00 0,00

Unipetrol 174,80 1,04

VIG 457,20 -1,04

Celkový objem (v tisících korun) 913 435,79

Akcie na pražské burze 17. 8. 2016 

Podíl na světové výrobě 
solárních panelů (rok 2015)

Pramen Renewable Energy World

Výrobce
Podíl 
v %

Trina (Čina) 7

JA Solar (Čína) 7

Hanwha Q-Cells (Čína) 7

Canadian Solar (Čína) 5

First Solar (USA) 5

Jinko Solar (Čína) 5

Yingli (Čína) 5

Motech (Tchaj-wan) 4

NeoSolar (Tchaj-wan) 4

Shungfeng/Suntech (Čína) 4

Ostatní 47

Zlevňování panelů 
se v Evropě nejspíše 

neprojeví. Od letoška totiž 
platí, že panely z Číny lze 
dovézt za minimální cenu

56
eurocentů za watt.

Lobkowicz 
dostal 
pokutu od 
ČnB

Pivovary Lobkowicz Group 
patřící pod čínskou inves-
tiční skupinu CEFC dostaly 
pokutu 200 tisíc korun od 
České národní banky. Důvo-
dem je porušení povinnosti 
firmy, s jejímiž akciemi se 
do konce července letošního 
roku obchodovalo na praž-
ské burze.

Skupina pochybila tím, 
že centrální bance nedodala 
výroční zprávu za loňský 
rok v zákonně stanoveném 
termínu, tedy do konce dub-
na, ale až o měsíc později.

„Pokuta ve výši 200 tisíc 
korun je uložena při dolní 
hranici zákonem vymezené-
ho rozpětí a je s ohledem na 
závažnost jednání účast-
níka řízení přiměřená,“ 
uvedla mimo jiné ČNB ve 
svém rozhodnutí.

Vyjádření firmy se ne-
podařilo získat. Ze zprávy 
přitom mimo jiné vyplývá, 
že firma sdružující sedm 
regionálních pivovarů loni 
prohloubila konsolidova-
nou ztrátu z 1,9 milionu 
v roce 2014 na 21,5 milio-
nu vloni. Důvodem byly 
například odpisy starých 
zásob či náklady na snížení 
počtu zaměstnanců. Mírně 
jí klesly i celkové tržby  
o 0,4 procenta na 1,14 mili-
ardy korun. /duk/ více e15.cz

http://zpravy.e15.cz/burzy-a-trhy/ceske-akcie/pivovary-lobkowicz-dostaly-od-cnb-pokutu-nedodaly-vcas-vyrocni-zpravu-1315059


n Až o 160 až 190 mili-
ard eur přicházejí stá-
ty kvůli tomu, že firmy 
optimalizují daně. 

Jan Pavec

Londýnské ministerstvo 
financí přichází s novým 
způsobem, jak bojovat proti 
daňovým únikům. 

V případě jejich prokázání 
chce pokutovat poradenské 
společnosti a účetní, kteří 
nadnárodním společnostem 
pomáhají s převodem kapi-
tálu do daňově výhodněj-
ších destinací. Potenciální 
pokuta by mohla dosáhnout 
až plné výše daně, kterou 
měla firma původně zapla-
tit. 

 „Tvrdé sankce zprostřed-
kovatele daňových úniků 
odradí,“ cituje BBC finanční 
náměstkyni ministerstva 
Jane Ellisonovou. Návrh se 
ve středu otevřel pro veřej-
nou konzultaci. Opatření 

může postihovat pouze da-
ňové úniky porušující zákon. 

„Problém je, že řada 
strategií je založená na 
mezerách v daňových 
pravidlech,“ řekl deníku 
E15 Ondřej Kopečný z think 
tanku Glopolis, který se pro-
blematikou daňových rájů 
zabývá. „Společnosti Velké 
čtyřky auditorských firem 
(PricewaterhouseCoopers, 
KPMG, Deloitte a Ernst & 
Young – pozn. red.) si dávají 
velký pozor, aby hranu záko-
na nepřekročily.“ 

Odpovědí na řešení daňo-
vých úniků je podle něj hlav-
ně mezinárodní spolupráce. 
„V globální ekonomice jsou 
daňová pravidla v kom-
petenci národních států 
anachronismem. Kapitál se 
pohybuje mimo hranice,“ vy-
světluje svůj postoj Kopečný. 

Na postihování daňových 
úniků vznikl nejnověji tlak 
po aféře Panama Papers, 
která odhalila odklánění 
kapitálu do daňových rájů 

i u nejvyšších představite-
lů světové politiky. Řecko 
minulý týden oznámilo plán 
na uzavření dohody o výmě-
ně informací s Bulharskem 
a Kyprem, které jsou kvůli 
výhodným podmínkám 
oblíbeným místem pro pře-
místění sídel řeckých firem 
po nedávném zvýšení daní. 

Na úrovni Evropské unie 
schválili ministři členských 
zemí balíček opatření proti 
daňovým únikům v polo-
vině června. Ty mají mimo 
jiné omezit přesouvání tr-
žeb do daňově výhodnějších 
destinací a více sjednotit 
příslušné daňové zákony. 

Země EU musejí pravidla 
do svých právních řádů 
začlenit do konce roku 2018. 
Výzkumná služba Evrop-
ského parlamentu odhaduje 
ztráty z úniků firemních 
daní na 160 až 190 miliard 
eur, podle přepočtu think 
tanku Glopolis na Českou re-
publiku činí ztráta v tuzem-
sku 21 až 57 miliard korun.

Británie si došlápne na 
daňové poradce a účetní 
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„Udělali jsme 
spoustu práce 
ve snaze snížit 
náklady,“ řekl 
ředitel Fordu Fields. 
I přesto se bude 
jednat o drahý vůz.

Střední  
Evropa 
poroste
Podle posledních zveřej-
něných údajů o HDP se 
středoevropskému regionu 
ve druhém čtvrtletí letošního 
roku vedlo nad očekávání 
dobře. Polská a maďarská 
ekonomika se oklepaly z me-
zičtvrtletního propadu na 
začátku roku a opět vykázaly 
růst – Maďarsko o 1,1 procen-
ta, Polsko stejně jako Česká 
republika a Slovensko  
o 0,9 procenta. V meziročním 
srovnání si nejlépe vedla 
slovenská ekonomika, která 
přidala 3,7 procenta, následo-
vaná Polskem s 3,1 procenta, 
Maďarskem s 2,6 procenta 
a Českou republikou v závěsu  
s 2,5 procenta. Co přispělo 
k růstu regionálních ekono-
mik, zatím zveřejněno neby-
lo. Hlavním tahounem růstu 
zřejmě zůstala spotřeba 
domácností. Té se dobře daří 
díky klesající míře nezaměst-
nanosti, rostoucím mzdám 

i nízké inflaci, která vylepšuje 
rozpočty domácností. 

Ty jsou pak ochotny utrá-
cet. Pozitivně přispěly i čisté 
exporty, kterým nahrává 
slušná poptávka po pro-
duktech středoevropského 
regionu, zejména z oblasti 
automobilového průmyslu. 
Klesají navíc i dovozy. Ty jsou 
důsledkem nižší investiční 
aktivity. Investice v regio-
nu stále zůstávají brzdou. 
V prvním čtvrtletí letošního 
roku v Maďarsku propadly 
nejvíce od roku 2010, v Polsku 
zaznamenaly největší pokles 
od roku  
2013. Investice doplácejí na 
nízké čerpání prostředků 
z fondů EU, které je spojeno 
s náběhem nového programo-
vého období 2014–2020. 

V solidním růstu by měl 
region pokračovat patrně i ve 
zbytku letošního roku. Za celý 
rok 2016 by si podle našeho 
odhadu česká ekonomika 
měla připsat 2,5 procenta, 
slovenská 2,7 procenta a pol-
ská 3,1 procenta. 

V Maďarsku by měl růst 
HDP podle tamní centrální 
banky dosáhnout  
2,8 procenta.  

Autorka je analytičkou  
v Komerční bance

Z parketu

Jana Steckerová
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daňové knížectví. Mezi oblíbené daňové ráje patří také Monako, kde má bydliště řada českých pod-
nikatelů. Podle statistik společnosti Bisnode však zde v 1. čtvrtletí letošního roku bylo jen 55 společností. 

Americká automobilka Ford 
Motor hodlá do roku 2021 za-
hájit hromadnou výrobu sa-
mořízených 
vozidel. 
Tato vozidla 
nemají mít 
dokonce ani 
volant či 
pedály.  Ford 
předpoklá-
dá, že nový 
automobil 
budou 
zpočátku 
využívat ze-
jména pro-
vozovatelé 
přepravních služeb usilující 
o snížení nákladů na řidiče.

Podle generálního ředitele 
Fordu Marka Fieldse nebude 
automobil v počáteční fázi 
dostupný individuálním 
zákazníkům. „Udělali jsme 

spoustu práce ve snaze 
snížit náklady na technické 
součástky, ale zpočátku 

to stále bude 
relativně drahý 
vůz,“ řekl 
Fields listu The 
Wall Street 
Journal. Auto-
mobilka zvyšu-
je investice do 
technologic-
kých podniků 
a rozšiřuje 
svůj výzkumný 
tým. „Příští 
desetiletí bude 
definováno au-

tomatizací automobilů. Sa-
mořízená vozidla podle nás 
budou mít na společnost 
podobně významný dopad 
jako pásová montážní linka 
Fordu před sto lety,“ uvedl 
Fields. /čtk/

Ford chce vyrábět 
auta bez volantu
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n Turecká vězení  
opustí 38 tisíc věznů, 
jednat se bude pře-
devším o pachatele 
drobné kriminality. 

Turecko po převratu, který 
si vyžádal na 240 obětí, vede 
rozsáhlé čistky v armádě 
i v civilních úřadech a v úterý 

se pustilo i do razií v soukro-
mých firmách. Od červenco-
vého puče vede trestní stíhání 
proti 17 tisícům lidí. Jsou mezi 
nimi vojáci, policisté, soudci 
a novináři. Nyní nemá režim 
místo ve věznicích, přistou-
pil proto k tomu, že propustí 
ze svých věznic přibližně  
38 tisíc vězňů odpykávají-
cích si tresty za méně závaž-
nou kriminalitu. 

Ankara také usiluje 
o vydání bývalého imáma 
Fethullaha Gülena, který 
žije v americkém exilu 
a kterého obviňuje spolu 
s jeho početnými stoupen-
ci ze zosnování spiknutí. 
Pětasedmdesátiletého 
duchovního chce turecká 
justice poslat na doživotí do 
vězení, prokuratura navrhu-
je 1900 let vězení. /čtk/

Turecko se zbavuje vězňů, 
chce místo pro pučisty 

25
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Hrubý dluh Španělska 
se v červnu vyšplhal na 
rekordních 1,1 bilionu eur 
(téměř 30 bilionů korun). To 
představuje 100,9 procenta 
hrubého domácího produk-
tu země. Vyplývá to podle 
agentury Reuters z dnešních 
údajů španělské centrální 
banky a ministerstva hospo-
dářství. 

Španělsko tak zaostává za 
svým cílem, podle kterého 
by měl poměr dluhu k HDP 
na konci letošního roku 
činit 99,1 procenta. V zá-
věru loňského roku tento 
podíl dosahoval 99 procent. 
Ministerstvo hospodář-
ství nicméně uvedlo, že je 
stále na cestě k dosažení 

stanoveného cíle. „Jsou tu 
velké sezonní výkyvy, které 
je zapotřebí brát v úvahu,“ 
upozornilo. Růst dluhu 
podle ministerstva stále 
zpomaluje, a to již od roku 
2013. 

Španělsko nyní navzdory 
patové politické situaci 
v zemi patří mezi nejrych-
leji rostoucí ekonomiky 
v eurozóně. 

Španělská prozatímní 
vláda nedávno zvýšila od-
had hospodářského růstu 
pro letošní rok na 2,9 pro-
centa z dříve předpokláda-
ných 2,7 procenta. Doufá, že 
příznivý vývoj ekonomiky 
pomůže splnit její letošní 
rozpočtové cíle  /čtk/

Španělsku nebezpečně 
roste zadlužení
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Americké kongresové 
výbory hodlají materiály 
z vyšetřování, které obdržely 
od amerického Federální 
úřadu pro vyšetřování (FBI), 
a které zasahují do americké 
prezidentské kampaně, co 
nejdříve prozkoumat.
„Materiály obsahují tajné 
a další citlivé informace 
a jsou poskytovány s před-
pokladem, že nebudou dále 
šířeny bez souhlasu FBI,“ 
uvedla federální policie 
v prohlášení. Šéf FBI James 
Comey v červenci zákono-
dárcům řekl, že Clintonová 

nakládala během použí-
vání soukromého serveru 
k úředním účelům s tajnými 
informacemi „extrémně 
lehkomyslně“. 

Zákon však podle úřadu 
někdejší ministryně 
zahraničí neporušila. Jeho 
prohlášení vyvolalo kritiku 
některých republikánských 
zákonodárců. Předseda 
sněmovní komise Jason Chaf-
fetz nařkl Comeyho, že FBI 
pracuje se dvěma standardy, 
neboť v případě vlivných lidí 
přimhouří nad nepravostmi 
oko. /čtk/

FBi předala dokumenty 
k aféře Clintonové

n Tubusy mají být 
20 až 30 metrů pod 
hladinou, upoutané 
na obřích plovoucích 
pontonech.  

Radek Pavlovič

Norsko přišlo s unikát-
ním řešením, jak urychlit 
dopravu mezi fjordy. Norská 
správa silnic (NPRA) navr-
huje cestování plovoucími 
podvodními tunely. Cena 
prvního zamýšleného pro-
jektu se odhaduje na  
25 miliard dolarů (597 mili-
ard korun). 

V západní části Norska se 
rozprostírá na 1200 fjordů. 

Zatímco pro zahraniční 
návštěvníky jsou oblíbenou 
turistickou destinací, pro 
místní představují spíše 
překážku, která prodlužuje 
čas strávený na cestě mezi 
městy. Jak například píše 
BusinessInsider.com,  
250 kilometrů dlouhá trasa 
po dálnici E39 ze Stavangeru 
do Sognefordu trvá kvůli 
fjordům sedm hodin. 

Právě podél frekventova-
né dálnice E39 chce NPRA 
stavět první plovoucí tunel. 
Technicky má jít o dva 
betonové tubusy – každý pro 
dopravu v jednomsměru. Tu-
busy mají být 20 až 30 metrů 
pod hladinou, upoutané na 
obřích plovoucích ponto-

nech a zároveň ukotvené 
ke skalnímu podloží na dně 
fjordu. 

Projekt nemusí být nere-
alistický, jak by se mohlo na 
první pohled zdát, uvádí Bu-
sinessInsider.com. „Myšlen-
ka využívá všechny druhy 
středně náročných techno-
logických věcí, které byly 
vyzkoušeny již v minulosti,“ 
myslí si Henry Petroski, 
odborník na stavbu mostů 
z Duke University. 

Na druhou stranu je třeba 
vyřešit řadu dalších pro-
blémů. Otázkou například 
zůstává, jak se bude tunel 
chovat ve špatném počasí za 
velkých vln nebo při silném 
větru.                         Více E15.cz

norové překonají fjordy 
plovoucími tunely

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/norsko-chce-urychlit-dopravu-spoji-fjordy-unikatnimi-plovoucimi-tunely-1314945


Nabídka operativního leasingu Ford Lease platí pouze pro podnikatele do 31. 12. 2016 a není závaznou nabídkou na uzavření smlouvy. Měsíční splátka je uvedena bez DPH a vztahuje se na Mondeo 5dv. AWD – kombinovaná spotřeba: 
4,8–5,2 l/100 km, emise CO2: 124–134 g/km. Foto je pouze ilustrační.

 S INTELIGENTNÍM POHONEM VŠECH KOL AWD
AŤ UŽ VÁS SRDCE TÁHNE KAMKOLI, TEĎ MŮŽETE VYRAZIT TŘEBA 
HNED, A TO K NAŠIM AUTORIZOVANÝM PRODEJCŮM A VYZKOUŠET 
SI NA NEZÁVAZNÉ TESTOVACÍ JÍZDĚ VOZY FORD MONDEO 
S INTELIGENTNÍM POHONEM VŠECH KOL, BOHATOU VÝBAVOU 
A VÝHODNÝM OPERATIVNÍM LEASINGEM FORD LEASE. 

ford.cz

MONDEO AWD vám přiroste k srdciFord

FORD MONDEO AWD  J IŽ ZA

8 888 Kč
S OPERATIVNÍM LEASINGEM FORD LEASE

E15 T2 Mondeo 225x297.indd   1 18.07.16   14:43



Důchody? 
Stačí hádat 
jednou
Vládní koalice má zaděláno 
na další vnitřní malér. Poté, 
co zrušila druhý důchodový 
pilíř, musí splnit slib daný 
v koaliční smlouvě a roz-
hodnout o pevné hranici pro 
odchod do penze. Na jaře se 
kvůli tomu rozhádali sociál-
ní demokraté s ANO, a tak 
nutnost vynést (ne)populár-
ní verdikt spadla do těsně 
předvolební doby. Nejspíš 
tedy ani nemusíme hádat 
třikrát, jak to dopadne. Na 
stole jsou dvě varianty – 65 
a 67 let. Ministerstvo práce 
a sociálních věcí v čele se so-
ciální demokratkou Markso-
vou prosazuje nižší hranici. 
Ministerstvo financí tu vyšší 
s poukazem na rozpočtové 
výdaje. Že je státní rozpočet 
léta v deficitu především 
kvůli raketově rostoucím 
výdajům na důchody, ovšem 
pro levici nikdy nebyl příliš 
vážný argument. Natož před 
volbami.

Tak to zkusme jinak. Česko 
má momentálně nejvíce 
pracujících lidí v historii 
a na vysoké zaměstnanosti 

se v České republice podílejí 
hlavně lidé vyššího věku. Pří-
růstek počtu pracujících nad 
60 let byl 2,5krát vyšší než 
celkový přírůstek pracují-
cích. Píše se to v pár týdnů 
staré zprávě ČSÚ. Senioři 
mají chuť pracovat a firmy 
se nebrání je zaměstnávat. 
Jistě, neplatí to všeobecně, 
chuť pracovat i v důchodu 
úměrně roste s dosaženým 
vzděláním a postavením 
v práci. Ale zdravý trend tu 
je. Proč zdravý? Česká spo-

lečnost, což není novinka, 
rychle stárne. Jen za posled-
ních deset let přibylo 776 ti-
síc lidí nad 60 let. To je síla, 
s níž se musí počítat, když se 
uvažuje o výdajích státu. 

Nová pevná hranice pro 
odchod do penze se má týkat 
všech, kteří se narodili po 
roce 1971. Ty by také nejspíš 
zároveň měly „povzbudit“ 
zvyšující se daňové úlevy na 
druhé, třetí a další dítě. Myš-
lenka, že takové úlevy při-
mějí dnešní pětačtyřicátnice 
a mladší ženy k tomu, aby 

rodily jak o závod, je ovšem 
z říše iluzí. Takže otázka, kdo 
bude při současném systému 
vydělávat právě na jejich 
důchody, bude dál aktuální, 
zatímco bonusy pro rodiny 
budou dalším zářezem do 
veřejných financí.

Shodou okolností se pro-
blémem odchodu do penze 
zabývali také v Německu. 
Tamní centrální banka dopo-
ručila vládě, aby uvažovala 
o postupném zvýšení věkové 
hranice ze současných 
pětašedesáti na devětašede-
sát let. V opačném případě 
jí podle bankéřů hrozí, 
že nebude schopna plnit 
závazky vůči penzistům. 
Tamní komentátoři k tomu 
okamžitě podotkli, že takový 
návrh do voleb (ty spol-
kové se v Německu konají 
napřesrok) nebude politicky 
přijatelný. Materiál, o kte-
rém bude rozhodovat česká 
vláda, počítá se zavedením 
pětiletého cyklu předkládání 
zprávy o stavu důchodového 
systému a jeho předpoklá-
daném vývoji se zřetelem 
na demografickou situaci 
a očekávaný populační a eko-
nomický vývoj. Vláda by 
na tomto základě případně 
měla věkovou hranici pro od-
chod do důchodu upravovat. 
K tomu snad jediné. V Česku 
letos budou krajské volby, 
v dalším roce sněmovní, 
pak prezidentské a tak dál. 
Volební pauzy, pokud se nic 
nestane, se dočkáme v roce 
2027.

Komentář

Jana Havligerová

Myšlenka, že daňové 
úlevy přimějí mladé 
ženy, aby rodily jako 
o závod, je z říše 
iluzí. Otázka, kdo 
zaplatí jejich důchod, 
zůstane aktuální.
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Tvář dne 

 Lidé, kteří jiným pomáhají vyhýbat 
se daním, odpírají státu důležité 
příjmy. Tvrdé sankce je odradí,

řekla náměstkyně britského 
ministra financí Jane Ellisonová 
str. 8
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Hušák: oslava demokracie
Co nejširší pasivní volební právo, tedy právo být volen, 
je jedním z pilířů ústavního pořádku. A je třeba říci, že 
v Česku jde o pilíř pevný a bytelný. Naplno to opět ukazují 
senátní volby, v nichž skutečně může kandidovat kdokoli 
při splnění zcela triviálních podmínek. Ucházet se o křeslo 
v horní komoře demokratického parlamentu může tedy 
i někdo, kdo přivedl k bankrotu jednu z nejbohatších čes-
kých firem, stal se symbolem nezřízeného manažerského 
luxusu a na stěnu své megalomanské arény vyvěsil posel-
ství o tom, že „nejúčinnějším nástrojem řízení je diktatura 
občas zjemnělá metodou cukru a biče“.

A protože pasivní volební právo dost dobře nelze omezo-
vat například testem příčetnosti, je nutno kandidaturu 
Aleše Hušáka brát jako fakt. Naštěstí je součástí české 
demokracie i neméně univerzální volební právo aktivní, 
tedy právo volit. A to spočívá v rukách početných šiků lidí, 
kteří ještě neztratili paměť, soudnost nebo rozum. Tedy 
doufejme.
 Martin Čaban



n Nástroje, jimiž si 
Rusko vymáhá svůj 
vliv na Ukrajině i jin-
de, jsou v dnešním 
světě anachronické, 
ale Moskva to nechce 
pochopit. 

Radek Palata

Moskva se v posledních 
dnech hodně zabývá obviňo-
váním Kyjeva z organizování 
teroru, diverzních akcí a špi-
onáže na poloostrově Krym, 
jejž Rusko přede dvěma lety 
anektovalo. Spolu s dalšími 
incidenty a potyčkami jde 
o důležitou připomínku, že 
nad Ukrajinou nadále visí 
Damoklův meč otevřené vál-
ky. A je třeba mít na paměti, 
že Ukrajina je obětí, nikoli 
strůjcem konfliktu s Ruskem 
a jemu oddanými separatisty 
na východě země. Právě pro-
to by mezinárodní podpora 
Ukrajině neměla polevovat.

Napříč politikou
Ze strany Severoatlantické 
aliance o této podpoře Ukra-
jině naštěstí zatím pochybo-
vat nemusíme. V plné míře 
to potvrdily výsledky červen-
cového vrcholného summitu 
NATO ve Varšavě. Rusko 
však neúnavně pokračuje 
v nahlodávání principiálních 
postojů k ukrajinskému kon-
fliktu, kde se dá. A na jeho 
volání slyší dlouhá 
řada politiků na-
příč evropskými 
zeměmi včetně 
význam-
ných členů 
Evropské 
unie a napříč 
jejich politic-
kými spektry. 
Zarážející jsou 
i postoje, které 
k ukrajinskému 
konfliktu zaujímá 
republikánský kandidát na 
amerického prezidenta Do-
nald Trump. O vlivu Ruska 
ve světě bychom tedy neměli 
ani v nejmenším pochybo-
vat, tak jako jsme o něm ani 
v nejmenším nepochybovali 
v poměrně nedávných do-
bách studené války.

Východní oblast Evropské 
unie je kromě toho geopoli-
ticky odsouzena k udržování 
minimálně hospodářských 
vazeb na Rusko a oblast 
bývalého Sovětského svazu. 
Té se Moskva nadále snaží 
dominovat. A zdá se, že dosa-
vadní neúspěchy na Ukrajině 
ji v této snaze jen dále utvr-
zují. Zda ovšem míří za svým 

cílem tím správným 
způsobem, o tom 

se dá velmi silně 
pochybovat.

Moskva vel-
mi stojí o to, 
aby Ukrajina 
neotáčela své 
kormidlo zá-

padním smě-
rem. Hlavní mo-

tivací Kremlu je 
co nejširší možnost 

vynucovat si hospodář-
ské výhody, o ty jde Rusku 
především. Jenomže chřestě-
ní zbraněmi a hyperaktivita 
tajných služeb se v dnešním 
otevřeném a globalizovaném 
hospodářském světě zdají 
být nástroji poněkud ana-
chronickými. Svět se Rusku 
přizpůsobovat nebude, což 

by v Moskvě měli už konečně 
pochopit. Současné dění 
v ruském vedení, kde dochá-
zí k výměnám řady význam-
ných představitelů a dalšímu 
vyostřování agresivních po-
stojů, ovšem ochotu chápat 
nenaznačuje.

Nepřestane-li Rusko vůči 
svému okolí vystupovat jako 
imperiální mocnost, bude 
jím možná respektováno, 
ale nikoli z dobré vůle či 
kvůli výhodám plynoucím 
ze vzájemné spolupráce, ale 
z povinnosti či ze strachu. 
To nikdy nepřináší nejlepší 
výsledky, o čemž se dříve či 
později přesvědčily totalitní 
systémy napříč celým svě-
tem. A k jejich následníkům 
či souputníkům je bohužel 
nadále třeba řadit i Rusko.

SprávNý proStředNík
To je také důvod, proč Rusko 
tolik nenávidí současný 
demokratický režim na 
Ukrajině, který vzešel z voleb 
po revoluci na Majdanu. 
Z ní má zkorumpovaná 
totalitní mocenská sféra 
Vladimira Putina v Rusku 
značné obavy. Dá tedy ještě 
velkou práci udržet mezi 
Ruskem a Ukrajinou alespoň 
současný horký mír. Kousek 
této práce odvedl i v pondělí 
na návštěvě Ruska německý 
ministr zahraničí Frank- 
-Walter Steinmeier. Těžko 
říci, zda je ale právě on tím 
správným prostředníkem 
mezi Ukrajinou a Ruskem. Je 
známá provázanost německé 
vládní sociální demokra-
cie na ruský plynárenský 
moloch Gazprom, nemluvě 
o rozsáhlých zájmech ně-
meckého průmyslu v oblasti 
bývalého Sovětského svazu 
obecně. Pochybnosti lze mít 
i o druhém neutrálním členu 
zprostředkovatelské „nor-
mandské čtyřky“ Francii, 
která má dnes dost starostí 
sama se sebou. 
Není proto možná špatným 
nápadem, aby se mediátor-
ské role ve vleklém sporu 
mezi Moskvou a Kyjevem 
výrazněji ujala „neutrálněj-
ší“ Evropská komise jako 
vláda unie.

Autor je publicista

Respekt  
plynoucí ze  

 strachu
nikdy nepřináší dobré 

výsledky. O tom se 
přesvědčily totality  

napříč světem.
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Je zavrženíhodné, 
jsou-li otázky 
bezpečnosti 
občanů zneužívány 
k antizemanovské 
kampani,

Ekonomice se daří?  
Plýtvejme!
Ladislav Šafránek

Média i ústa politiků jsou plná radostných zpráv o eko-
nomických úspěších, které by mohly být ještě větší, 
kdyby nám nechyběli kvalitní a kvalifikovaní pracovníci. 
Dokonce je snad budeme dovážet z Východu. Předtím však 
stimulujeme vnitřní rezervy razantním zvyšováním platů 
neproduktivních zaměstnanců státu – úředníků, učitelů 
a silových rezortů. A budeme čekat, že obdobně zvýší 
mzdy i soukromá sféra. Mzdy přitom budou čistě inflační, 
protože stagnující produktivita práce nevytváří pro jejich 
smysluplný růst dostatečný prostor. Ekonomice se prý daří 
natolik, že dokonce očekávané zvýšení platů zřejmě přijde 
o několik měsíců dříve. Jistě nejen mne v této souvislosti 
trápí několik otázek. Doufám, že pánové Sobotka, Bělo-
brádek, Filip, Středula a další katedroví politici vysvětlí, 
proč zdar ekonomiky není využit ke snížení rostoucího 
státního dluhu, respektive k razantnímu snížení schodku 
veřejných financí? Proč se keynesiánci chovají v rozporu 
s učením svého guru? Proč se při předvolební rétorice 
o snižování nerovnosti v příjmech nezvyšují důchody, 
umožňuje-li to růst ekonomiky? Proč stát nevytváří rezer-
vy na pravděpodobný pokles hospodářské dynamiky? Jak 
si vysvětlit varování před negativními důsledky brexitu 
a současné zvyšování nákladů práce a oslabování kompa-
rativních výhod naší produkce? Jak vláda vytváří rezervy 
pro rostoucí sociální výdaje spojené s růstem nezaměst-
nanosti v případě možné recese? Proč neřeší údajně 
napjatou situaci na trhu práce snižováním byrokracie 
a racionalizací řízení? Je si vláda vůbec vědoma domino-
vého efektu nefunkční paternalistické minimální mzdy?

Autor je ekonom

Duel

Čtenáři píší

Bezpečnostní 
opatření na Pražském 
hradě jsou udělána 
velmi nešťastně. 
Někdo zpackal třeba 
bohulibý záměr, což 
je na Hradě obvyklé,

řekl místopředseda Asociace 
cestovních kanceláří  
a agentur Jan Papež

řekl mluvčí prezidenta 
republiky Jiří Ovčáček

Ukrajina potřebuje 
změnu mediátora

Pište nám

Vážení čtenáři, zajímá nás, co si myslíte. 
 
Své názory a polemiky zasílejte na nazorye15@cninvest.cz. 
Nebo s námi diskutujte na našem webu (www.e15.cz),  
na Facebooku (www.facebook.com/denike15)  
či na twitteru (@E15news).

horký mír. Půda pod noha-
ma ukrajinského prezidenta 
Petra Porošenka nechladne. 
Spory o poslední dění na Krymu 
ukazují, že otevřená válka je 
pořád ve vzduchu.
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Vlastimil Poliačik

 Vinařský fond se nyní 
snaží o vývoz českých vín 
do Číny. Vy sama jste v této 
oblasti aktivní. V jaké fázi 
jsou jednání?
V dubnu jsem byla s hejtma-
nem Haškem v Číně a jednali 
jsme konkrétně o tom, jak 
naplnit memorandum, které 
bylo podepsáno se společ-
ností Beijing Ershang Group. 
V dokumentu se hovoří až 
o sto milionech korun, které 
by Číňané chtěli utratit u nás 
za víno. S Číňany je to vždycky 
na dlouhou trať, to už znám 
z našeho vývozu. Nelze to 
nijak uspěchat. Společnost, se 
kterou jednáme, je obrovská 
se spoustou dceřiných firem 
a každá má na starosti něco 
jiného, jako je nákup, prodej, 
export, import a tak dál. 

Ale konečně se mi podařilo 
začít jednat s konkrétním člo-
věkem, který odpovídá za ná-
kup vína, a posunuli jsme se 
tak, že snad do konce roku by 
první velká objednávka mohla 
odejít. Zatím na základě této 
cesty odešel jeden kontejner 
a jedna paleta ledového vína.

 Jaká je přesně role 
Vinařského fondu? Objevily 
se hlasy, že z těchto obcho-
dů bude mít provize.
Vždycky se objeví nějaké 
spekulace. Vinařský fond 
nebude mít žádné provize, 
pouze obchod zprostředkuje 
a předá kontakty, obchod 
bude probíhat přímo mezi 
BEG a výrobcem vína. Nyní 
je ze strany Beijing Ershang 
Group požadavek na bílá 
aromatická polosuchá vína, 
tak jsem oslovila vinařství, 
která mají zájem o vývoz, 

jejich nabídky jsem zkom-
pletovala a poslala do Číny. 
Věřím, že se to již rozběhne. 
Chci to dotáhnout co nejdří-
ve do zdárného konce.

 Proč taková snaha o vý-
voz do Číny, když produkce 
českých a moravských vina-
řů zdaleka nemůže zaplnit 
náš trh? Vaše Vinařství Lud-
wig již s Číňany obchoduje.
Co se týče Vinařství Ludwig, 
tak naše produkce směřuje 
převážně do obchodních 
řetězců. Stalo se, že jsme se 
v minulosti s některým řetěz-
cem nedohodli. Jejich pod-
mínky byly tak tvrdé, že jsme 
je nemohli splnit. Jsme firma, 
která každý měsíc spotřebuje 
určitý obnos peněz, to zna-
mená, že musíme vyexpedo-
vat určité množství lahví, ať 
se děje co se děje. Takže jsme 
museli hledat další možnosti. 
V gastronomii jsme se ne-
chytli, nemáme lidi, kteří by 
stále obíhali restaurace. I jiný 
prodej nebyl úspěšný. Takže 
k zajištění stálého odbytu byl 
ideální vývoz. 

Vinařská Evropa je v tomto 
poměrně nacionalistická, 
ale něco málo jsme prodali 
do Anglie. V roce 2010 jsme 
se prezentovali na veletrhu 
v Hongkongu a po zdlouha-
vých jednáních v roce 2011 
odjel do Číny první kontej-
ner s naším vínem. Dnes se 
účastníme veletrhů pouze 
v Číně a každý druhý měsíc 
od nás odejde kontejner. Není 
to velký obchod, ale otevírá 
nám dveře. Jak je to u jiných 
vinařství, to nevím, asi to 
bude podobné jako u nás.

 Zajímala jste se vy na-
opak i o čínské víno?

Začínají tam pěstovat révu 
ve velkém. Každoročně vysa-
zují víc vinohradů než celý 
svět dohromady. V rozloze 
vinohradů jsou už druzí na 
světě, zatímco v produkci 
vína jsou asi sedmí či šestí. 
Spoustu vinohradů totiž 
využívají na hrozinky, což je 
u nich tradiční. Letos jsme 
se seznámili s největším 
čínským vinohradníkem, má 
deset tisíc hektarů vino-
hradů nedaleko – na jejich 
poměry – Almaty. Ochutnali 
jsme jeho vína, červená vína 
byla nádherná, bílá měla 
velmi málo kyselin, nicméně 
byla plná, tělnatá. 

Zajímavé bylo, když jsme 
ochutnali vína z oblasti Ning-
sia, kde réva roste třináct 

set metrů nad mořem, kde je 
mráz, ale není sníh. Také od-
tud byla úžasná červená vína. 
Ale obecně se v Číně prodáva-
jí ve velkém levná vína, která 
mnohdy s vínem nemají nic 
společného.

 Jste první žena ve vy-
sokých funkcích v oboru, 
který ovládají hlavně muži. 
Jak k tomu došlo?
Předsednictvo Cechu čes-
kých vinařů se v poslední 
době dost proměnilo, lze říci 
i omladilo a kolegové chtěli 
cech posunout dál. Jsou ale 
více zainteresováni v Če-
chách než já, naše výroba je 
na Moravě. Měla jsem chuť 
pro české vinaře něco udělat, 
tak jsme se dohodli, že za 
cech budu do těchto institucí 
nominována já.

 Jak se v tom mužském 
vinařském světě cítíte?
Naprosto bez problémů. Na-
opak, myslím, že jsem svou 
přítomností tuto pánskou 
společnost tak trochu zkul-
turnila. Ale je asi pochopitel-
né, že zde zasedají výhradně 
muži. Ve vinařství se pohy-
bují právě především muži, 

i když ženy také, ale nejsou 
na vrcholných pozicích. Jsou 
vždycky za někým a mnohdy 
převážnou část odpracují 
ony. Většina vinařství má ve 
jménu vinaře, ale když tam 
přijdete, tak zjistíte, že nejvíc 
práce tam zastane manželka, 
dcera, partnerka a podobně.

 Teď se hodně mluví o no-
vele vinařského zákona. 
Jaký na ni máte názor?
Doufejme, že zákon půjde 
do druhého čtení co nejdří-
ve. Řekla bych, že rozumné 
připomínky byly akcep-
továny. Ty nejasné budou 
předloženy ve druhém čtení, 
tak aby byly jasnější, kon-
krétnější a aby požadavky, 
které zavánějí různým lob-
bingem, neprošly. Uvidíme 
ale, co se tam ještě objeví. 
Avšak myslím si, že již nyní 
je novela v takové formě, 
která je akceptovatelná pro 
všechny zainteresované, jak 
pro výrobce, tak pro dovozce 
či vinotékaře. Hlavně ztíží 
situaci podvodníkům, i když 
na můj vkus je to ještě málo, 
myslím si, že pančování vína 
by mělo být trestným činem.
Celý rozhovor na E15.cz

n Okolo vína se pohybují především muži.  
Liana Hrabálková je nyní první ženou v před-
stavenstvu Svazu vinařů a zároveň byla jakož-
to první zástupkyně vinařské obce nomino-
vána do rady Vinařského fondu. „Myslím, že 
má přítomnost tuto pánskou společnost tak 
trochu zkulturnila,“ říká marketingová ředi-
telka Vinařství Ludwig a členka předsednictva 
Cechu českých vinařů.

Pančování vína  
by mělo být trestné
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 Obecně se 
v Číně prodávají 
ve velkém levná 
vína, která mnohdy 
s vínem nemají nic 
společného.

http://nazory.e15.cz/rozhovory/vinarka-hrabalkova-nejvice-prace-v-oboru-odvadeji-zeny-1315073


Jehněčí  
s rajčaty a česnekem
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Magická přitažlivost
n Prázdninová sezona je plná surovin, které se k sobě perfektně hodí do páru. 
Zaměřili jsme se na známé dvojice: rybíz a angrešt, rajčata a papriky. V receptech 
jdou přitom bez problémů vyměnit nebo nakombinovat. 

Ingredience na 4 porce: Ingredience na 4 porce:

Polévka  
z pečených paprik

4 silnostěnné červené papriky•	
olivový olej•	
1 cibule•	
2 stroužky česneku•	
2 mrkve•	
2 stonky řapíkatého celeru•	
3 lžíce nasekané čerstvé petrželky•	
1 lžíce mletého římského kmínu•	
½ lžičky koření garam masala•	
1 bobkový list•	
600 ml zeleninového vývaru•	
sůl a pepř•	
75 ml smetany ke šlehání•	
avokádo, meduňka a rajče na ozdobu•	

1,5 kg jehněčího masa na pečení •	
(koleno, rameno)
10 stroužků česneku•	
olivový olej•	
sůl a pepř•	
8 šalotek•	
500 g rajčat•	
2 snítky rozmarýnu•	
4 snítky tymiánu•	
150 g rajčatové passaty•	
2 lžíce medu•	
250 ml suchého bílého vína•	
3 čerstvé bobkové listy•	

Postup: Troubu zapněte na 200 stupňů Celsia. Papriky v pekáči pokapejte trochou oleje 
a pečte zhruba 15 minut, dokud se na povrchu nezačnou dělat černé puchýřky. Pak otočte 
a pečte ještě 15 minut. Vyndejte a nechte zapařit v igelitovém sáčku. Papriky oloupejte a zbavte 
jádřinců. V hrnci na troše oleje zpěňte jemně nakrájenou cibuli a utřený česnek. Přidejte na 
kousky nakrájenou mrkev, řapíkatý celer a petržel. Restujte asi tři minuty, pak přidejte římský 
kmín, garam masalu a bobkový list. Promíchejte, nechte rozvonět, přidejte papriky a zalijte 
vývarem. Vařte asi 20 minut doměkka. Rozmixujte dohladka, dochuťte solí a pepřem a zjemněte 
smetanou. Podávejte s plátky avokáda, posypané meduňkou a kousky rajčete.

Postup: Troubu zapněte na 180 stupňů Celsia. Maso očistěte a osušte, čtyři stroužky 
česneku prolisujte a smíchejte se dvěma lžícemi oleje, solí a pepřem. Směsí ze všech 
stran potřete maso a vložte na 30 minut do trouby. Šalotky nakrájejte na měsíčky, zbylé 
stroužky česneku přepulte. Rajčata očistěte a větší z nich přepulte. Promíchejte je 
s česnekem, nasekaným rozmarýnem a tymiánem, medem, solí a pepřem. Pekáč vyndejte 
z trouby, maso podlijte vínem a přidejte bobkový list. Maso obklopte rajčaty, omáčkou 
z pasírovaných rajčat (passatou) a pečte zhruba dvě až dvě a půl hodiny doměkka, podle 
potřeby během pečení podlévejte.

Ingredience na 4 porce:Ingredience na 4 porce:

Angreštová  
pěna

200 g červeného rybízu•	
200 g bílého rybízu•	
šťáva z 1 citronu•	
80 g moučkového cukru•	
500 ml smetany ke šlehání•	
200 g krupicového cukru•	
100 g medu•	
5 žloutků•	

200 g angreštu  •	
(ideálně červeného)
60 ml suchého bílého vína•	
60 g krupicového cukru•	
1 lžíce citronové šťávy•	
250 g tvarohu•	
100 ml smetany ke šlehání•	

Postup: Rybízy rozdělte na 
kuličky, rozmixujte s polovinou 
vymačkané citronové šťávy 
a moučkového cukru, 
výsledkem jsou husté kaše. 
Smetanu vyšlehejte a udržujte 
v chladu. Krupicový cukr 
prošlehejte s medem a žloutky. 
Vmíchejte šlehačku. Formu 
vyložte pečicím papírem 
a střídavě do ní nanášejte 
šlehačkový krém a rybízové 
kaše. Vložte alespoň na tři 
hodiny do mrazáku. Podávejte 
nakrájené na kostky.

Postup: Angrešt omyjte 
a dobře osušte. Zalijte jej 
v kastrolku bílým vínem, 
přidejte dvě lžíce cukru 
a duste pod poklicí doměkka. 
Nechte vychladnout. Čtyři 
lžíce rozvařeného angreštu 
propasírujte přes jemné síto. 
Smíchejte se zbylým cukrem, 
citronovou šťávou a tvarohem. 
Smetanu vyšlehejte dotuha 
a vmíchejte k tvarohu. Jen 
lehce (do mramorování) 
promíchejte s nescezeným 
angreštem a rozdělte do 
skleniček.

Mražený  
rybízový parfait

Více gastro tipů 
v letním dvojčísle 
časopisu Food
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n Noir Film Festival 
uctí jubilanty a ukáže 
snímky z Německa 
i ze San Franciska.

Iva Přivřelová

Na hradě Křivoklát dnes za-
číná čtvrtý ročník Noir Film 
Festivalu. Akce zaměřená 
na žánr temných detektivek 
a krimi do neděle 21. srpna 
promítne v pěti sálech a na 
horním nádvoří hradu přes 
třicet filmů. 

Jeden z nich, Temné zrca-
dlo, oslaví letošní sté naro-
zeniny poslední žijící hvězdy 
předválečného Hollywoodu 
Olivie de Havillandové. 
K jubileu Kirka Douglase, 
který stovku oslaví v prosin-
ci, se bude promítat Detek-
tivní příběh. V roce 1916 se 
narodil i významný režisér 
Otto Preminger, jehož výročí 
vzpomněl letos už karlo-
varský festival, Noir Film 
Festival ho připomene třemi 
dalšími snímky.

Tři tituly včetně oscarové-
ho L. A. Přísně tajné spojuje 
jméno spisovatele Jamese 
Ellroye. Na programu jsou 

i noirové westerny, freudov-
ský noir představí mimo jiné 
Hitchcockova Rozdvojená 
duše, Vertigo stejného reži-
séra s dalšími třemi filmy za-
stoupí noir ze San Franciska. 
Odtud také přijede na Křivo-
klát spiso-
vatel, filmař 
a historik 
Eddie Muller, 
zakladatel 
a prezident 
Film Noir 
Foundation, 
neziskové 
organizace 
snažící se 
uchovávat 
noirové filmy 
pro další 
generace.

Tři snímky ukážou tři 
podoby noiru v německém 
filmu. Zde se stopy žánru 
otiskly do děl tvůrců, kteří 
se do vlasti vrátili po válce 
z Hollywoodu, do takzva-
ných trümmerfilme realizo-
vaných v troskách vybom-
bardovaných měst. Ale také 
do snímků generace Rainera 
Wernera Fassbindera, která 
je kombinovala s modernis-
tickými postupy.

Opět se budou promítat 
i tři československé tele-
vizní variace na film noir, 
tentokrát ze šedesátých 
a sedmdesátých let. Diváci 
uvidí i televizní detektivku 
Vyvraždění rodiny Greenů 

z roku 2002 
v režii Jiřího 
Stracha, 
který bude 
jedním 
z patronů 
4. ročníku 
festivalu. 

Kanál HBO 
do progra-
mu přidal 
filmy Mezi 
náhrobními 
kameny, Sub-

urra a český seriál Mamon, 
program doplní i letošní 
české drama Já, Olga Hepna-
rová a němý film Královna 
Alžběta doprovázený živou 
hudbou. 

Noir na akci zazní i v rám-
ci dvou autorských čtení; Jiří 
Walker Procházka a Petra 
Soukupová představí své po-
vídky ze sbírky Praha Noir, 
která vyjde v říjnu.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Temné kriminálky 
na Křivoklátě

Budou se promítat 
i tři československé 
televizní variace na 
film noir, tentokrát 
ze šedesátých 
a sedmdesátých let.

JUbiLAnT. Kirk Douglas, hvězda filmu Detektivní příběh, oslaví v prosinci 100. narozeniny.
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Svěrák točí Po strništi bos

Oscarový Jan Svěrák natáčí 
ve Slavonicích na Jindřicho-
hradecku film Po strništi 
bos. Scénář napsal jeho 
otec Zdeněk Svěrák. Dějově 
volně předchází jejich první 
společné práci, Obecné ško-
le z roku 1991. Film by měl 
mít premiéru 17. srpna 2017.
 

Robert Downey Jr. 
se vrátí na obrazovky
Je nejlépe placeným hercem 
uplynulé dekády, přesto by 
se Robert Downey Jr. mohl 
znovu objevit v televizním 
seriálu. S tvůrcem Temného 
případu Nikem Pizzolattem 

pracuje na novince pro 
stanici HBO. Downey Jr. si 
s velkým úspěchem zahrál 
v populární Ally McBealové.
 

Film o pokémonech 
napíšou slavní scenáristé
Herní fenomén Pokémon se 
znovu pokusí probojovat na 
plátna kin. Pomoci by mu 
k tomu měla dvojice sce-
náristů Nicole Perlmanová 
a Alexi Hirsch, kteří mají na 
kontě několik hitů. Nicole 
Perlmanová se podílela na 
mimořádně vřele přijaté 
komiksové adaptaci Strážci 
galaxie. Hirsch pro Disney 
Channel vytvořil seriál Měs-
tečko Záhad. /čtk, sul/

Krátce

Letnou prozáří 
nový cirkus
Již potřinácté se na Letné 
představí to nejlepší z no-
vého cirkusu. Ten na rozdíl 
od tradičního mísí cirkus, 
tanec, hudbu, divadlo, vý-
tvarné umění a film. Festival 
Letní Letná ode dneška do 
4. září nabídne to nejlepší, 
co modernímu pojetí cirku-
su nabízejí světové i tuzem-
ské hvězdy.

K největším lákadlům 
bude patřit vystoupení 
australského souboru Lim-
bo. Jejich živelný kabaret 
s živou hudbou festival dnes 
večer zahájí. Z Austrálie 
pochází také mezinárod-
ní soubor Circa, jehož 
představení provází pověst 

fyzicky extrémní podívané. 
Letní Letná nabídne také 
evropské hvězdy, jako je 
francouzský soubor Cirque 
Le Roux.

Z tuzemských ansámblů 
se čeká především na sou-
bor Losers Cirque Company 
a jeho představení Beach 
Boy(s) nebo starší kus Walls 
& Handbags.

Loňský ročník Letní Letné 
zaznamenal divácký rekord. 
Díky nejširšímu programu 
historie, když nabídl celkem 
135 představení, přivítaly 
Letenské sady 38 tisíc di-
váků. Celkový počet diváků 
všech ročníků se již přehou-
pl přes 250 tisíc. /sul/

Fo
to

 le
tn

í l
et

ná

ČesKé hvězdy. V Letenských sadech představí svou novinku 
i tuzemský soubor Losers Cirque Company.



Podíl lidí,  
kteří reagovali na 

placebo ve studiích léčby 
žaludečních vředů,  

se v Dánsku pohyboval 
kolem 59 %, v Brazílii  

pouze kolem

7 %.
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n Předstíraná léčba  
má mnoho podob. Ted  
Kaptchuk začal zkoumat, 
jak se od sebe liší účinky 
několika z nich.

Otázky, jež si klade Ted Kaptchuk, 
jsou psychologické a filozofické. 
Proč by nás mělo očekávání, že se 
uzdravíme, tak hluboce ovlivňovat? 
Lze placebo účinek rozčlenit na více 
složek? Je naše léčebná odpověď 
ovlivněna faktory, jako je typ uži-
tého placeba nebo chování 
a přístup lékaře?

V jedné z prvních 
studií Kaptchuk 
porovnával účinnost 
dvou různých typů 
placeba – předstí-
rané akupunktury 
a předstíraného 
léčiva – u 270 pacientů 
s úpornou bolestí horní 
končetiny. Tahle studie 
nedává z běžného akademic-
kého hlediska žádný smysl. Porov-
náváte-li dvě předstírané léčebné 
metody, tedy nic s ničím, nemůžete 
čekat, že by byl mezi nimi nějaký 
rozdíl. Jenomže Kaptchuk rozdíl 
zjistil! Placebová akupunktura účin-
něji zmírňovala bolesti, placebové 
léčivo zřetelněji zlepšovalo spánek. 
Právě to je problém placebových 
účinků – ve studiích jsou prchavé 
a těžko postižitelné, zřídka vymizí 
úplně, ale často mění charakter. 
Účinky se mění podle typu placeba 
a síla účinků závisí na jednotlivcích, 
nemocích a kulturách. Například 
podíl lidí, kteří reagovali na placebo 
ve studiích léčby žaludečních vředů, 
se v Dánsku pohyboval kolem 59 %, 
v Brazílii pouze kolem 7 %. Totéž 
placebo může mít pozitivní, nulové 
nebo negativní účinky v závislosti na 
tom, co je pacientům o něm řečeno, 
a účinky se mohou měnit v průběhu 
doby. Proměnlivé výsledky při-
spěly k tomu, že se kolem placeba 
vytvořila aura nevědeckosti či přímo 
bláhovosti.

Placebo však není nic bláhové-
ho. Podle Kaptchukových slov tyto 
výsledky v podstatě dokládají, že 
vědci dlouho své poznání účinků 
placeba odsouvali do pozadí. Říká, 
že když přišel na Harvard, odborní-
ci mu vykládali, že účinek placeba 
„je účinkem inertní látky“. Je to 
běžně užívaná charakteristika, ale 
Kaptchuk ji považuje za „naprostý 
nesmysl“. Inertní látka nemá ze své 
podstaty žádný účinek.

Co ale účinek má, to je psychická 
odezva na inertní látku. Ani předstí-

Mozek nematou pouze pilulky
Co číst?

Vážení čtenáři, v průběhu prázdninových 
měsíců vám nabízíme úryvky z několika 
knih. Každý týden se jeden letošní titul 
představuje pěti ukázkami.

Tento týden představujeme knihu  
Jo Marchantové Uzdrav sám sebe,  
která vědeckým přístupem nahlíží  
na alternativní léčebné metody.

Knihu v tradiční či elektronické podobě 
můžete objednat na bux.cz.

raná akupunktura, ani předstírané 
léčivo nejsou samy o sobě ničeho 
schopny. Každý pacient si je však 
vykládá po svém a podle toho jsou 
příznaky u každého z nich jinak 
ovlivněny.

Tento pohled zastává i Dan Moer-
man, antropolog z University of 
Michigan. Zprvu zkoumal bylinná 
léčiva používaná domorodými 
severoamerickými léčiteli a poté se 
začal zajímat o placebo. Je autorem 
analýzy výše zmíněných studií léčby 
žaludečních vředů. Podle Moermana 

je aktivní složkou účel či význam – 
účel léčby či význam přiklá-

daný léčivému prostřed-
ku, ať předstíranému 

či jakémukoli jinému. 
(Rád by změnil termín 
„placebový účinek“ 
na „odpověď na účel“, 
ale nezdá se, že by se 
nový výraz ujal.)

V telefonickém 
rozhovoru mi Moerman 

doporučuje jednu z Bene-
dettiho studií pacientů, kteří 

se zotavovali po operaci, přičemž 
jim byla podávána antibiotika 
v nitrožilní infuzi. Jedné skupině 
nemocných podával infuzi lékař, 
jenž jim vysvětlil, o co se jedná. 
Druhá skupina dostávala lék tajně, 

v infuzi řízené počítačem. Jediný 
rozdíl mezi oběma skupinami, 
jak vysvětluje Moerman, spočíval 
v „lidské interakci a slovech“. Vliv 
lidské interakce byl pozoruhodný. 
U pacientů, u jejichž léčby asistoval 
doktor, došlo k padesátiprocentní-
mu zmírnění bolesti. Do studie byly 
zahrnuty čtyři různé léky, výsledky 
byly u všech čtyř stejné. Moerman 
prohlašuje: „Vůbec v tom nevidím 
žádné placebo. Vidím v tom zdra-
votníka oblečeného v doktorské 
uniformě.“ Tvrdí, že místo soustře-
dění na předstírané léky bychom se 
měli zabývat faktory, které k medi-
cíně neodmyslitelně patří, a tudíž 
v nás vzbuzují očekávání, že se nám 
uleví – ať již je to bílý plášť, fonen-
doskop a nablýskané nemocniční 
vybavení západního lékaře, nebo 
vonná tyčinka a zaklínadla tradiční-
ho léčitele.

Upozorňuje též na klinické studie 
antidepresiv uskutečněné během po-
sledních 30 let. V průběhu této doby 
se účinnost léků určených k léčbě 
deprese neustále zvyšovala, totéž se 
však týká i placeba. Moerman tento 
pokrok přikládá reklamě a pozornos-
ti, kterou antidepresivům věnovala 
média, což podpořilo všeobecné 
povědomí a přesvědčení o jejich 
účinnosti.

https://www.bux.cz/knihy/140168-uzdrav-sam-sebe-na-ceste.html
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KluzKá OdměNA. 
Panjat Pinang patří 
k oblíbeným tradi-
cím, které souvisejí 
s oslavou výročí 
Indonéského dne ne-
závislosti. Ve všech 
městech i vesnicích 
v zemi jsou vztyčeny 
dřevěné tyče, které 
mají na konci upev-
něn kruh s různými 
odměnami nebo 
poukazy na ně, jako 
je tomu v případě na 
obrázku. A aby to 
nebylo tak jednodu-
ché, je tyč natřena 
olejem. Zajímavé je, 
že tuto tradici založi-
li Holanďané, konec 
jejichž koloniální 
nadvlády si Indo-
nésané připomínají.
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Šašek provokuje

Představte si následující 
situaci. Máte docela velkou 
firmu s poměrně širokým 
týmem účetních. Chystají 
se roční uzávěrky a váš tým 
to nezvládne. Sice přijde do 
práce, ale prostě selže. Kvůli 
aktuálnímu étosu na finan-
čáku („trestej té kmotry, co 
můžeš, třeba i víc“) dostanete 
pokutu, že si budete muset 
vzít půjčku, v horším případě 
to natolik naruší finanční 
toky, že to vaši firmu položí. 
A vy si kvůli nespláceným 
závazkům půjdete navíc sed-

nout, protože teď to tak holt 
může chodit.

Co tato story naznaču-
je? Do práce si nechodíme 
odpočinout, nechodíme se 
tam radovat, nejdeme si 
to tam užít, zvlášť pokud 
máme vrcholné období 
roku, což pro každou profe-
si představuje něco jiného 
(pro novináře to můžou být 
například volby).

Přesto si někdo jede na 
vrcholnou událost svého roku 
(dokonce čtyřletí!) užívat. 
Jsou to někteří olympionici, 

mileniálové v Riu
kterým se sice nepovedlo 
dosáhnout na medaili (což 
by jim ani nikdo nezazlíval), 
ani nepodají nejlepší výkon 
sezony (což už je o poznání 
diskutabilnější ukazatel). 
Ale to nevadí, protože si to, 
citujme, „v Riu užili“. 

Nejspíš to je dáno hlou-
pými otázkami televizních 
reportérů (Tak, Karle, na 
medaili to nebylo. Jaké jsou 
pocity?), možná si sportovci 
hned po výkonu neuvědomují 
úplně cele, co říkají. Každo-
pádně těch vět o užití si v Riu 

i přes nepříliš zářný výkon 
padlo už moc a to olympiáda 
ještě neskončila.

Ale možná to je náznak 
nové doby. Do pracovních 
procesů se sice neřítí, ale 
pozvolna už je externě dostr-
kávaná generace takzvaných 
mileniálů, jejichž vnitřní na-
stavení je mnohem blíž olym-
pionikům než výše zmíněným 
účetním. Poučení je zjevné: 
hýčkejme si své účetní, proto-
že příští generace ty uzávěrky 
nestihne, ale zase si je docela 
dobře užije.

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí
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